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روایت به روزرساني یك عمليات
در  قرارگاه خاتم الانبيا

ارديبهشت ماه امسال پس از رونمايي از يكي از آشيانه هاي پهپادي 
نيروي دريايي توسط شللهيد سللامي يكي از كانال هاي تلگرامي 
كه آن روزها خودش را كاسلله داغ تر از آش طراحي عملياتي سپاه 
مي خواند، در يادداشللتي انتقادي نوشللته بود كه نيروهاي مسلح 
كارشان فقط رونمايي از شهرهاي موشكي شده اما هيچ كدام آنها 

را عملياتي نمي كنند. 
اشاره اين يادداشت به اجراي وعده صادق 3 بود كه از نگاه نويسنده 
در اجراي آن كشور دچار تأخير شده بود. آن روزها به طرز عجيبي 
انتقاداتي ناجوانمردانه عليه نيروهاي مسلح به ويژه سپاه پاسداران 
درباره مدل مواجهه با صهيونيسللت ها شللكل گرفته و حتي برخي 
چنان مواضع افراطي در پيش گرفته بودند كه در محاسبات غلطي 

نيروي مسلح را متهم به گرفتن مواضع ديپلماتيك مي كردند!
آن روزها برخي جريان هاي خاص به  صورت سازمان يافته به سازمان 
رزم نيروهاي مسلللح هجمه وارد كرده و فضا را به گونه اي ترسلليم 
كرده بودند كه گويي با فشللار از بيرون دست هايي مانع از پاسخ به 
دشمن شده است. باوجود آنكه در اسللفندماه قبل تر رهبر انقاب 
فرموده بودند كه اجراي عمليات نظامي در محدوده فرا اقليمي نياز 
به محاسبات، حسللاب  وكتاب دارد و برخي بدون اطاع دراين باره 
اظهارنظر مي كنند، باز هم از سيل اين دست انتقادات كاسته نشد. 
بعدها معلوم شللد كه برخي از اين انتقادات بلله  صورت جهت دار از 

سوي واحد عملياتي موساد طراحي  شده است. 
البته آن رونمايي ها در آن مقطللع داراي اثراتي مثبت بود. قرارگاه 
مركزي حضرت خاتم الانبيا در چينش راهبللرد نظامي جمهوري 
اسللامي ايران بر اين اصل باور درستي داشللت كه در دوره اي كه 
ساختار رزم دشمن پهن تر شده و انباشللت نيروي خود را نمايش 
مي دهد، در تهران نيز بايد مدل مواجهه مشابه باشد و دستاوردهاي 
كسب شده به تدريج آشكار گردد. از همين روي با توجه به گستره 
رفتاري دشمن به دامنه ميزان رونمايي هاي متعدد نيروهاي مسلح 

نيز افزوده شد. 
در آن مقطع نيروهاي مسلح با جمع آوري تجربيات وعده صادق 1 
و 2 از يك سللو و همچنين مدل رفتاري دشمن، به ويژه در ماجراي 
ترور و شهادت شهيد صفي الدين به اين نتيجه رسيده بودند كه براي 
برخورد با اتاق فرمان امريكايي و صهيوني بايد عمليات هايي طراحي 
شللود كه چهار ويژگي دقت، وسعت، سللرعت و حجم را به صورت 
هم زمان داشته باشللد تا عمليات سويه گذاري شللده و اثرگذاري 

ماندگار داشته باشد. 
درواقع در اين چينش راهبرد جديد در عمليات هاي نيروهاي مسلح 
بايد از مدل »نمايش قدرت و اراده شليك« به  سوي »ضربه پيوسته 
و تمديد دائمي ناامني« تغيير جهت بدهد. به صورت طبيعي تغيير 
اين راهبرد نياز به صبر و هوشللمندي داشت كه برخي از درك آن 
عاجز بودند. از سويي ستادكل نيروهاي مسلح به دلايل اطاعاتي 
و حفاظتي امكان آن را نداشللت كه اين مسللئله را به  صورت علني 

توضيح دهد. 
همچنين طراحي عملياتي كه در آن دشللمن در هم  شكسته شود 
حتي شللكل بازدارندگي امنيتي را نيز تغيير مللي داد و جمهوري 
اسامي ايران را وارد دوراني مي كرد كه به  جاي استفاده از ظرفيت 
كمربند منطقه اي به صورت مستقيم بازدارندگي توليد كند. در اين 
مقطع حتي نوع نگرش به سيسللتم پدافندي در دو وضعيت عامل 
و غيرعامل نيز تغيير كرده و ارتقاي قدرت به گونه اي تغيير مسللير 
مي داد كه وارد عمليات پينگ پنگي با دشللمن نشللده و نيازي به 

مطالبه وعده صادق 4 نباشد. 
اين طراحي جديد نياز به چند مؤلفه مهم داشللت، ازجمله زمان، 
تغيير در نگرش بدنه نيروهاي مسلح نسبت به موقعيت و شناسايي 
جديد از دشمن، فرمول بندي دوباره از دارايي ها براي خالي كردن 
خشللاب رقيب و نيز بدل زدن اطاعاتي. نكته جالب  توجه آنكه در 
سللاختارهاي كاسلليك نظامي اجرا و تطبيق هركدام از موارد به 
حداقل پنج سللال زمان نياز دارد، اما نيروهاي مسلح توانستند در 
جريان جنگ تحميلي آن هم در عرض سه روز پس از تجاوزات اوليه 

ساختار رزم خود را به  صورت كامل به روزرساني كنند. 
نتيجه اين به روزرسللاني آن بود كلله امريكايي خيلللي زود از دور 
عملياتي خارج شده و توقف جنگ با اجراي جزئياتي ظريف و با زدن 
ضربات تعيين كننده به رژيم عملي شد. در آن مقطع همه آن هايي 
كه منتقد عدم اجراي وعده صادق 3 بودند در محاسبات خود تغيير 
نظر داده و روي اين موضوع تأكيد كردند كه سپاه عملياتي تر شده 

است. 
 اين گزاره اگرچه در ظاهر درسللت بوده اما در باطن داراي عائمي 
است كه در هنوز درباره آن سخن به ميان نيامده است. پس از اجراي 
عمليات وعده صادق 2، سرلشللكر شللهيد باقري روي اين موضوع 
تأكيد داشت كه وعده صادق 3 بايد به  گونه اي طراحي شود كه رژيم 
صهيونيستي صبح روز بعد را با عمليات واكنشي و سپس فرسايشي 
آغاز نكند. اين واقع بيني دقيق از سللوي يك استاد ارشد دفاع ملي 
در آن مقطع باعث شد دست نيروهاي مسلح در شيفت لحظه اي باز 
باشد. اين تغيير راهبرد با شعار سپاه فداي مردم از سوی سرلشكر 

پاكپور رونمايي شده است. 

رئيس مركز پژوهش هاي مجلس:
۸۰ درصد مردم معتقدند  حملات موشكي 

ایران ضربه زیادي به اسرائيل وارد كرده است
رئيس مركز پژوهش هاي مجلس ش�وراي اس�امي، با اش�اره به 
بخش�ي از نتايج نظرس�نجي صورت گرفته در اي�ن مركز، عنوان 
كرد: ۸۰ درصد مردم معتقدند حمات موش�كي ايران توانس�ته 
به مي�زان زياد ي�ا خيلي زي�ادي ب�ه اس�رائيل ضرب�ه وارد كند. 
به گزارش پايگاه اطاع رسللاني مركز پژوهش هاي مجلس شللوراي 
اسامي، بابك نگاهداري، با اشاره به بخشي از نتايج موج ششم سنجش 
ديدگاه مردم درباره مسائل روز كشور با تأكيد بر جنگ تحميلي 12 روزه 
ايران و اسرائيل، گفت: نتايج اين نظرسنجي كه در تيرماه 14۰4 توسط 
موسسه افكارسنجي ملت وابسته به مركز پژوهش هاي مجلس انجام 
شده است نشان مي دهد در اين جنگ تحميلي، ۶1 درصد از مردم توان 
نظامي ايران را قوي تر و 2۰ درصد از مردم توان نظامي ايران و اسرائيل 

را تقريبا برابر دانسته اند. 
وي افزود: بر اساس نتايج اين پيمايش صورت گرفته، حدود ۶۰ درصد 
از مردم نيز معتقد هسللتند بعد از اين جنگ، ايران جايگاه بهتري در 
خاورميانه پيدا كرده اسللت. رئيس مركز پژوهش هاي مجلس اضافه 
كرد: همچنين 81/2 درصد از مردم هدف اصلي فعاليت برخي گروه هاي 
معاند جمهوري اسامي در اين جنگ را همكاري با دشمنان ايران براي 
رسيدن به قدرت دانسته اند و تنها 9/5 درصد هدف اين گروه ها را تاش 
براي آزادي و رفاه مردم ايران ذكر كرده اند. نگاهداري خاطرنشان كرد: 
نتايج اين نظرسللنجي در خصوص آينده برنامه هسته اي ايران نشان 
مي دهد 73/8 درصد مردم، حفظ و توسللعه صنعت هسته اي كشور را 

ترجيح مي دهند. 

قول ترامپ مثل امضاي كري بود!

دكتر مسعود پزشللكيان در گفت وگويي با »تاكر 
كارلسللون« خبرنگار امريكايي مواضع كشورمان 
در خصوص همكاري با آژانللس بين المللي انرژي 
اتمي، جنگ اخير با رژيم صهيونيسللتي و شرايط 
ايران براي از سرگيري احتمال مذاكرات با امريكا 

را تشريح كرد. 
   از شما متشكرم جناب آقاي رئيس جمهور. 
به نظر مي رسد اكنون وقفه اي در درگيري 
ميان جمهوري اس�امي اي�ران و ايالات 
متحده امريكا ايجاد ش�ده است. به نظر 
ش�ما، اين وضعيت در نهاي�ت چگونه به 
پايان خواهد رسيد و مايل ايد اين درگيري 

چگونه خاتمه يابد؟
ما آغازگر جنگ نبوديم و نمي خواهيم جنگي ادامه 
پيدا كند. از روزي كه مسئوليت را بر عهده گرفته ام، 
شعارم ايجاد وحدت در داخل و برقراري صلح و آرامش 

با همسايگان و جهان بوده است. 
ش�ما از صلح س�خن مي گوييد، جناب 
آق�اي رئيس جمه�ور. از س�وي ديگر، 
دونالد ترام�پ، رئيس جمه�ور ايالات 
متح�ده امري�كا ني�ز معتقد اس�ت كه 
حمله اخير دولت امريكا به تأسيس�ات 
هسته اي ايران ناشي از اين باور صورت 
گرفته كه جمهوري اسامي ايران حاضر 
نيس�ت از برنامه هس�ته اي خود دست 
بكشد. به زعم آقاي ترامپ، دستيابي به 
صلح امكان پذير نخواهد بود، مگر آنكه 
ايران از ادامه اين برنامه صرف نظر كند. 
آيا مايل هس�تيد كه در مسير رسيدن 
به صلح، از برنامه هس�ته اي جمهوري 

اسامي ايران چشم پوشي كنيد؟
واقعيت اين اسللت كه نتانياهو از سللال 1992 اين 
ذهنيت را القا كرده كه ايران به دنبال ساح هسته اي 
اسللت و هر رئيس جمهوري كه در امريللكا روي كار 
آمده، همين تصور را در ذهللن او تقويت كرده اند. او 
تاش كرده اين دروغ را به رؤساي جمهور امريكا القا 
كند كه ايران در پي ساح هسته اي است. ما به هيچ 
 وجه به دنبال ساح هسللته اي نبوده ايم، نيستيم و 
نخواهيم بود. اين، دستور و فتوايي است كه از سوي 
مقام معظم رهبري صادر شده و در همكاري كامل ما با 
آژانس بين المللي انرژي اتمي راستي آزمايي شده، اما 

متأسفانه با رفتار آن ها، اين روند مختل شد. 
آيا اي�ن به آن معناس�ت كه ش�ما تأييد 
مي كنيد گزارش هاي�ي كه حاكي از قطع 
همكاري جمهوري اسامي ايران با آژانس 
بين المللي ان�رژي اتمي اس�ت، صحت 
دارد؟ در چني�ن ش�رايطي، ديگر راهي 
براي آگاهي از مي�زان اورانيوم موجود، 
درصد و سطح غني س�ازي وجود ندارد 
و عماً جامعه جهان�ي نمي داند كه ايران 
در چارچ�وب برنامه هس�ته اي خود چه 
اقداماتي انجام مي دهد. به نظر شما، از اين 
پس چگونه مي توان فرآيند راستي آزمايي 
را درباره برنامه هسته اي ايران انجام داد؟ 
و آيا اين امكان وجود دارد كه كشورهاي 
ديگر بتوانند در اين مس�ير مش�اركت 

داشته باشند؟
آقاي كارلسون! ما بر سر ميز مذاكره بوديم. در حال 
گفت وگو بوديم و رئيس جمهللور امريكا براي ايجاد 
صلح ما را دعوت كرده بود. در آن جلسه به ما گفتند تا 
زماني كه ما اجازه ندهيم، اسرائيل حمله نخواهد كرد. 
اما در جلسه ششم، در حالي كه ما همچنان در حال 
مذاكره بوديم، عماً روي ميز مذاكره بمب انداختند و 

ديپلماسي را نابود كردند. با اين حال، درباره نظارت، 
بدون ترديد آماده ايم مجدداً وارد گفت وگو شللده و 
راسللتي آزمايي كنيم. ما هرگز از راستي آزمايي فرار 
نكرده ايم و آمادگي داريم كه باز هم بررسللي انجام 
شود، ولي متأسفانه، در پي حمله امريكا به تأسيسات 
هسته اي ما، بسللياري از تجهيزات و اماكن تخريب 
شده و دسترسي به آنها به سللادگي ممكن نيست. 
بايد صبر كنيم تا ببينيم آيا امكان دسترسي مجدد 

وجود دارد يا خير. 
گزارش هايي منتشر شده كه حكايت از 
آن دارد، دولت ش�ما بر اين باور است كه 
آژانس بين المللي انرژي اتمي از تأسيسات 
هسته اي ايران جاسوسي كرده و اطاعات 
محرمانه را در اختيار رژيم صهيونيستي 
قرار داده است. آيا اين ديدگاه مورد تأييد 
شماست و اگر چنين اس�ت، آيا مدركي 
در اين خصوص در اختيار داريد كه مايل 

باشيد آن را به جهانيان ارائه دهيد؟
در زمينه اعتماد به آژانس، به دليل اقداماتي كه رژيم 
صهيونيستي با سوءاسللتفاده از اطاعات بازرسي ها 
انجام داد، بدبيني هايي به وجود آمد. با اين حال، ما 
هميشلله آماده همكاري بوديم و اجازه داديم آژانس 
از تمام مراكزي كه تحت نظرش بللود، بازديد كند. 
بي اعتمادي زماني تشديد شد كه گزارش اخير آژانس 
به رژيم صهيونيستي بهانه داد تا بدون هيچ مجوزي به 
مراكز هسته اي ما حمله كند. متأسفانه، آژانس حتي 
حمله به مراكزي كه تحت نظللارت خودش بود و ما 
طبق NPT آن را پذيرفته بوديم، محكوم نكرد. اين 
مسئله از منظر حقوق بين الملل قابل قبول نيست و 
باعث بي اعتمادي بين مردم و قانون گذاران ما نسبت 

به آژانس شده است. 
جنابعالي اش�اره فرموديد كه جمهوري 
اس�امي ايران همواره از جن�گ دوري 
كرده و در پي استفاده از مسير ديپلماسي 
براي حل وفصل اختافات با ايالات متحده 
امريكا بوده  اس�ت، اما ناگهان اين روند با 
حادثه اي مختل شد. اكنون مايلم بپرسم، 
آيا آمادگي آن را داريد كه بار ديگر آغاز 
تازه اي در مس�ير ديپلماس�ي داش�ته 
باش�يد؟ به عبارت ديگر، آيا امكان يك 
»ري اس�تارت« در مذاكرات وجود دارد؟ 
و اگر چنين است، از ديدگاه شما، توافق 
مطلوب با امريكا بايد به چه شكلي و بر چه 

اساسي حاصل شود؟
به نظرم ما مي توانسللتيم خيلي راحت با گفت وگو 
مشللكات مان را حل كنيم. چارچوب گفت وگوها 
مي تواند بر اساس قوانين بين المللي و حقوق كشورها 
باشللد. ما هيچ خواسللته اي جز احترام بلله قوانين 
بين المللي نداشللته و نداريم. اين نتانياهوسللت كه 
منطقه را دچار آشوب كرده و تاش كرده گفت وگوي 
ما را مختل كند. ما به دنبال صلح هستيم. باور من اين 
است كه در دنياي كوچك ما، انسان ها بايد در صلح و 
آرامش كنار هم زندگي كنند، اما به ما حمله شد. ملت 
ما توان دفاع از خود را دارد. من معتقدم رئيس جمهور 
امريكا مي تواند منطقه را به سمت صلح و امنيت هدايت 

كند يا آن را وارد يك جنگ بي پايان كند. 
آيا برنامه اي براي ورود مجدد به مذاكرات 
با ايالات متحده امريكا در نظر داريد؟ چه 
اين مذاكرات با نماينده فعلي امريكا، آقاي 
ويتكاف باشد يا با فردي ديگر. و اگر چنين 
برنامه اي وجود ندارد، از ديدگاه شما، در 
صورت ادام�ه اين وضعيت، چ�ه اتفاقي 

ممكن است رخ دهد؟

ما با مذاكره مشللكلي نداريم. امللا فجايعي كه رژيم 
صهيونيستي در منطقه و كشور ما رقم زده، از جمله 
ترور و به شهادت رساندن فرماندهان ما در خانه هايشان 
– كه جنايت جنگي محسوب مي شللود   و شهادت 
دانشللمندان مان همراه با خانواده و فرزندان شللان، 
كشللتار بي گناهان و بمباران زنان باردار، وضعيت را 
بحراني كرده اسللت. رژيم صهيونيستي براي اينكه 
يك نفر را بكشد، ساختمان ها را بر سر مردم آوار كرده! 
اميدواريم پس از عبور از اين بحران، باز بتوان به ميز 
مذاكره بازگشت. البته اين نيازمند يك شرط است: 
اعتماد به روند گفت وگو. نبايللد در ميانه گفت وگو، 
مجدداً به رژيم صهيونيستي اجازه حمله داده شود و 

آتش جنگ آغاز گردد. 
آيا بر اين باور هستيد كه دولت اسرائيل 

تاش كرده است جنابعالي را ترور كند؟
تاش شد و اقدام هم صورت گرفت، اما باور ما اين است 
كه اگر خدا بخواهد، انسان زنده مي ماند و اگر نخواهد، 
ممكن اسللت حتي در پياده روي هم جللان بدهد. 
ما آماده ايم تللا پاي جان از مردم، اسللتقال و آزادي 
سرزمين مان دفاع كنيم و از مرگ نمي هراسيم، اما در 
جهاني كه در آن زندگي مي كنيم، اينكه با خونريزي، 
قتل، غارت و اميال شلليطاني منطقه را ناامن كنند، 

بسيار زشت و تأسف بار است. 
 بسياري از مردم امريكا همچنان از ايران 
هراس دارند و نگران اند كه ممكن اس�ت 
ايران با بمب اتمي به ايالات متحده حمله 
كند. آنه�ا ويدئوهايي مي بينن�د كه در 
آن برخي از مردم ايران ش�عار »مرگ بر 
امريكا« سر مي دهند و ايالات متحده را 
»شيطان بزرگ« خطاب مي كنند. به نظر 
شما، آيا اين نگراني ها واقع بينانه است؟ و 

آيا مردم امريكا بايد از ايران بترسند؟
من فكر نمي كنم اين تصوير، برداشت درستي از ايران 
باشد. در 2۰۰ سال گذشته، حتي يك بار هم ايران به 
كشوري حمله نكرده است. شعار »مرگ بر امريكا« هم 
به هيچ وجه به معناي مرگ بر مردم يا حتي مسئولان 
امريكا نيست. اين شللعار يعني »مرگ بر جنايت«، 
»مرگ بر قتل«، »مللرگ بر حمايت از كشللتار«، و 
»مرگ بر سياست هايي كه منطقه را ناامن مي كنند«. 
تا حالا ايراني اي ديده ايد كه در امريكا دست به ترور 
زده باشد؟ من كه نشللنيده ام. تا جايي كه مي دانيم، 
هيچ ايراني اي به دنبال ترور و ناآرامي نبوده است، اما 
افرادي ديگر در منطقه بودند كه رئيس جمهور امريكا 
اذعان كرده خود امريكا آنهللا را تربيت كرده؛ همان 
داعشي ها كه باعث ناامني و جنايت در منطقه و حتي 
در امريكا شدند و نگاه منفي در دنيا نسبت به دين و 
باورهاي ما ايجاد كردند. شعار »مرگ بر. . . « ما، عليه 
جنايت و ناامني است، نه انسان ها. هر كنشگري كه از 
اين مسير حمايت كند، مورد لعن مردم ماست، نه افراد 

به عنوان انسان. 
دو تن از مراجع تقليد و علماي برجسته 
ايران، فتواهايي را علي�ه دونالد ترامپ، 
رئيس جمهور ايالات متحده امريكا صادر 
كرده اند، از ديدگاه شما، اين فتاوا چه معنا 

و مفهومي دارند؟
تا جايي كه من اطللاع دارم، آنها عليلله هيچ فرد 
خاصي فتوا صادر نكرده اند. فتوايي كه منتشر شده 
– كه البته ارتباطي به دولت يا رهبري ندارد – فقط 
اعام مي كند كه توهين به مذهب يا شخصيت هاي 
مذهبي، از نظر اعتقللادي، محكوم و غيرقابل قبول 
است. اين مسئله مشخصاً مربوط به رئيس جمهور 
امريكا يا اشخاص ديگر نيست. دانشمندان ديني 
نظرات علمي خود را بيان كرده اند، اما اين فتوا هرگز 

معناي قتل يا تهديد ندارد. 
با توجه به اينكه ش�مار قابل توجهي از 
اتباع ايراني در اي�الات متحده امريكا 
زندگي مي كنند، برخي بر اين باورند كه 
اين افراد، به اصطاح »اس�ليپر سلز«يا 
مأموران خفته اي هستند كه در انتظار 
دريافت فرامين از س�وي ش�ما به س�ر 
مي برند تا در داخل خاك امريكا دست 
به اقدامات خشونت آميز يا تروريستي 
بزنند. آيا مايل هس�تيد از اينجا پيامي 
خطاب به آنان بدهيد و از آنها بخواهيد 
كه از هرگون�ه اقدام خش�ونت آميز در 

خاك ايالات متحده پرهيز كنند؟
راسللتش، بسللياري از مواردي را كه شللما مطرح 
مي كنيللد بللراي اولين بللار به عنوان يللك ايراني 
مي شللنوم. آيا در رفتار ايراني هايي كلله در امريكا 
زندگي مي كنند، جز علللم، ادب، همراهي و دانش 
چيز ديگللري ديده ايللد؟ اين تصاويري اسللت كه 
صهيونيسللت ها و برخي كه دنبللال ادامه جنگ و 
ناآرامي اند، تبليغ مي كنند. آنها تاش مي كنند با 
ترساندن افكار عمومي و تصميم گيران، امريكا را به 

جنگي بكشانند كه هيچ نفعي برايش ندارد. 
در اوايل انق�اب، به نظر مي رس�يد كه 
ايران تا ح�دي داراي روابط اقتصادي با 
اس�رائيل بوده و حتي گفته مي شود كه 
در آن زمان، برخي ساح ها نيز از سوي 
اسرائيل به ايران منتقل شده است. چه 
عاملي موجب ش�د كه چني�ن تغييري 
بنيادين در روابط ميان ايران و اسرائيل 
ايجاد ش�ود؟ و چه كسي مس�ئول اين 

تغيير مسير بوده است؟
اتفاقاتي كه در برابر چشللم جهانيان توسط رژيم 
صهيونيسللتي رقم خورده، كاماً آشكار است. در 
غزه، نتانياهو با خونسردي كودكان، زنان، مدارس 
و دانشگاه ها را بمباران مي كند. راه آب، غذا و دارو را 
بسته است. اين اقدامات مصداق نسل كشي است. 
چنين رفتاري براي مردم منطقلله غيرقابل قبول 
اسللت. تا جايي كه من اطاع دارم، ايران هرگز از 
رژيم صهيونيستي ساحي نگرفته و هرگز دنبال 
جنگ نبوده ايم. اين جنگ ها به ما تحميل شده اند. 
حتي جنگ با عللراق را ما آغاز نكرديللم. امروز هم 
رژيم صهيونيستي به ما حمله كرده. ما قصد جنگ 
نداشتيم، ولي متأسفانه تاش مي كنند پاي امريكا 

را هم به اين درگيري بكشانند. 
آي�ا به نظ�ر ش�ما، در نتيج�ه تبادلات 
ديپلماتي�ك ميان جمهوري اس�امي 
ايران و اي�الات متحده امريكا، مي توان 
به جهاني دس�ت ياف�ت ك�ه در آن بار 
ديگر ش�ركت هاي امريكايي در ايران 
سرمايه گذاري كنند، تحريم ها برداشته 
شده باش�ند و نهايتاً صلح برقرار شده 
باش�د؟ آيا چنين وضعيتي، هدف مورد 

نظر شماست؟
از زماني كه به مسئوليت رسيدم، تاش كردم ابتدا 
وحدت و انسجام را در كشللور تقويت كنم و سپس 
روابطي سللالم و مثبت با همسللايگان برقرار سازم. 
در گفت وگويي كه با مقام معظم رهبري داشللتيم، 
ايشان باور داشللتند كه سللرمايه گذاران امريكايي 
مي توانند به ايران بيايند و هيچ مانعي براي فعاليت 
آنها وجود ندارد. اين باور رهبري عزيز انقاب ماست. 
متأسللفانه اين رژيم صهيونيستي اسللت كه اجازه 
آرامش به منطقه نمي دهد. به نظر من رئيس جمهور 
امريكا – آقاي ترامپ – مي تواند يا شرايط را به سمت 
صلح و امنيت هدايت كند و رژيم صهيونيستي را مهار 
كند؛ يا در دام نتانياهو و جنگ بي پايانش بيفتد. اين 
تصميمي است كه رئيس جمهور امريكا بايد بگيرد. ما 
براي هر نوع همكاري اقتصادي، صنعتي و تجاري با 
امريكايي ها آمادگي داشته ايم و همچنان داريم، اما 
اين تحريم ها هستند كه مانع حضور آنها در كشور 

ما شده اند. 
جن�اب آق�اي رئيس جمه�ور، اج�ازه 
مي خواهم به عنوان آخرين پرسش، اين 
س�ؤال را مطرح كنم كه در صورت آغاز 
يك جنگ گس�ترده تر عليه جمهوري 
اس�امي ايران، ت�ا چه ان�دازه احتمال 
مي دهيد ك�ه متحدان اي�ران، از جمله 
چين و روسيه، در حوزه هاي اقتصادي يا 
نظامي از ايران حمايت كنند؟ و آيا شما 

انتظار چنين حمايتي را داريد؟
آنچه بللراي ما اهميللت دارد، بللاور بلله خداوند و 
اعتقادات مان است. ما توانايي دفاع از خود را داريم 
و اگر لازم باشللد تا پاي جان براي دفاع از كشور و 
تماميت ارضي مان ايسللتادگي خواهيللم كرد. ما 
به دنبال جنگ نيسللتيم. بارها گفته ايم كه دنبال 
ساح هسته اي نيستيم. ولي تصوري غلط در ذهن 
برخي سياستمداران امريكايي شكل گرفته است؛ 
تصوري كه نتانياهو با جنگ طلبي هايش همچنان 
تقويت مي كند. وقوع هرگونه جنگ در اين منطقه، 
آتش و ناامني را در سراسللر خاورميانه شللعله ور 
خواهد كرد. اگر رئيس جمهور امريكا خواهان چنين 
آينده اي است، مي تواند مسير را ادامه دهد. اما اگر 
خواهان صلح است – و من نيز اعتقاد دارم بايد به 
سللمت صلح و ثبات حركت كنيللم – نبايد اجازه 
دهد رژيم صهيونيسللتي منطقه را به آتش بكشد. 
رئيس جمهور امريللكا مي تواند با مهللار نتانياهو، 
به جنگ و خونريزي پايان دهللد. اين تصميم، به 

سياست رئيس جمهور امريكا بستگي دارد. 

88523060سرويس  سياسي

1447|| روزنامه جوان |  شماره 7346   مح��رم   12  |  1404 تي��ر   17 سه ش��نبه   

 پزشكيان روز استقلال ونزوئلا را 
به مادورو تبریك گفت

رئيس جمهور ب�ر تعميق و تحكيم هر چه بيش�تر پيوندهاي ميان 
ايران و ونزوئ�ا براي گس�ترش همه جانب�ه روابط تأكي�د كرد و 
گفت: ش�رايط جهان�ي و تحريم ه�اي ظالمان�ه عليه دو كش�ور، 
ضرورت اجراي سريع تر اسناد تفاهمات حاصله را ايجاب مي كند. 
به گزارش پايگاه اطاع رساني دفتر رياست جمهوري، مسعود پزشكيان 
روز گذشته، در پيامي، سالروز استقال جمهوري بوليواري ونزوئا را به 

رئيس جمهور و مردم اين كشور تبريك گفت. 
رئيس جمهور در پيام تبريللك خود به نيكاس مادورو، اسللتقال 
ونزوئا را مرهون رشادت و روحيه آزادي خواهي رهبران تاريخي آن 
كشور، نظير سيمون بوليوار و الهام بخش جنبش هاي ضداستكباري 
و عدالت خواهي در امريكاي لاتين و دنيا دانسللت و پايبندي مردم 
و دولتمردان ونزوئا بلله آرمان ها و ايده هللاي قهرمانان ملي خود را 

تحسين كرد.
 پزشكيان در اين پيام ضمن ابراز اميدواري نسبت به تعميق و تحكيم 
هر چه بيشتر پيوندهاي برادرانه ميان دو دولت و ملت دوست ايران 
و ونزوئللا در پرتو عزم و اراده راسللخ مقامات عالي دو كشللور براي 
گسترش همه جانبه روابط تأكيد كرد: شرايط جهاني و تحريم هاي 
ظالمانه عليه دو كشللور، ضرورت اجراي سللريع تر اسناد تفاهمات 
حاصله و تقويت هر چه بيشللتر مناسللبات در حوزه هاي مختلف را 

ايجاب مي كند. 

چرا ملت ایران تسليم نمي شود 
فرماندهي معظللم كل قواي جمهوري 
اسللامي ايللران در سللومين پيللام 
تلويزيوني خود با اشاره به مهمل گويي 
رئيس جمهور امريكا در خصوص تسليم 
شللدن ملت ايران، اين حللرف را براي 
دهان وي خيلي بزرگ دانسللتند و با 
تأكيد بللر اينكه چنيللن اتفاقي هرگز 
نخواهد افتاد، فرمودنللد: »ملت ايران 
ملت بزرگي اسللت، ايران كشور قوي 
و پهناوري اسللت، ايران داراي تمدن 
كهني است؛ ثروت فرهنگي و تمدني ما صدها برابر بيشتر از امريكا 
و امثال امريكا است. اينكه كسي توقع كند كه ايران تسليم كشور 
ديگري بشود، اين يكي از آن مهمل گويي هاي غلطي است كه يقيناً 

مايه  استهزای افراد خردمند و افراد دانا واقع خواهد شد. «
ادله و شواهد زيادي وجود دارد كه نشللان مي دهد ملت مسلمان 
ايران هرگز تسليم نخواهد شللد. در اين رابطه به چند نمونه از آنها 
اشاره مي شللود: ملت ايران پيرو مكتب سيدالشهداست. ملت امام 
حسين)ع( آموخته است شهادت بر ذلت و تسليم ترجيح دارد. اين 
ملت همه ساله با برپايي مجالس مذهبي، درس آزاد زيستن، تسليم 
ناپذيري، جهاد في سبيل الله و شهادت را مرور كرده و عزم خويش 
را براي انتقام خون مظلومان راسخ تر مي كند. كساني كه پيشنهاد 
تسليم به اين ملت مي دهند با فرهنگ عاشورا آشنا نيستند. ترامپ 
نمي داند كه ملت ايران چرا روضه به پا مي كنند و سللينه مي زنند. 
چرا براي مظلوميت شللهداي كربا، براي شللش ماهه حسين)ع( 
گريه و فغان مي كنند. او نمي داند كه ما هنوز به دنبال انتقام از يزيد 

14۰۰ سال پيش هستيم. 
صهيونيست ها نمي دانند كه ملت ايران زمان شناس است و درسي 
كه امروز در مجالس عزاي حسيني فرا مي گيرد وجوب قتل يزيديان 
زمان و جهاد عليه آنهاست. آنها با داستان كربا آشنا بودند هرگز 
حسين زمان را تهديد نمي كردند. رهبري كه سال ها پيش فرمود 
اگر ملت تحليل داشته باشللد صلح امام حسن)ع( رخ نخواهد داد، 
بلكه كربا تكرار خواهد شللد. اين بيچاره ها نمي دانند كه تا وقتي 
عباس بود شكسللت معنايي نداشللت و دركي از اينكه ملت ايران 
مي گويد: »كلنا عباس« را ندارند. لذا حرف از تسللليم مي زنند، در 
حالي كه عباس هاي زمان اذن جهاد مي خواهند. علي اكبرها براي 
شهادت لحظه شماري می كنند. شهادت براي آزادي قدس، براي 
نابودي اسللرائيل، براي نجات مردم غزه، براي كشتن نتانياهو و. . . 

بسيار شيرين است. 
منطق هم حكللم مي كند اگر بنا بللود ملت انقابي ايران تسللليم 
خواسته هاي امريكا شود، بايد اين كار را زماني انجام مي داد كه اين 
كشور در سايه مزدوري و وابستگي رژيم پهلوي در خدمت امريكا و 

ابزار دست صهيونيزم بين الملل بود.
 اما مردم ايران با مشللت خالي در مقابل تانك و فشنگ ايستادند 
و خون دادند تا تسللليم نشللوند. وقتي مردم انقاب كردند يعني 
نخواستند تسليم شوند. وقتي ملتي مي گويد پاي انقابش ايستاده 

است يعني تسليم نخواهد شد. 
اگر ملت ايران مي خواسللت تسللليم شللود ايللن ذلللت را زماني 
مي پذيرفت كه دولت امريكا، جمهوري اسامي را به حمله مستقيم 
نظامي تهديد كرده و براي بمباران جماران و اجراي كودتاي خونين 
در ايران طرح بزرگي را به مورد اجرا گذاشتند. اگر قرار بود تسليمي 
در كار باشللد بايد در جنگي تحميلي هشت سللاله تن به اين ذلت 
مي داد كه همه دنيا از رژيم بعث عراق حمايت مي كرد و نيروهاي 

مسلح كشورمان در تحريم سخت و شديد قرار داشتند. 
اگر در فرهنگ ملت ايران تسليم جايي مي داشت تحريم هاي فلج 
كننده را تحمل نمي كرد. سال ها بر سللر ميز مذاكره نمي نشست 
و از حقوقللش دفاع نمي كرد. اگر مرام ملت تسللليم بللود در اوايل 
دولت ترامپ بر سللر ميز مذاكرات تحميلي حاضر مي شد و تسليم 
خواسللته هاي امريكا مي شللد يا در جريان مذاكرات غيرمستقيم 

تسليم فشارهاي امريكا در تعطيلي غني سازي هسته اي مي شد. 
حالا كلله خيانت بزرگ صللورت گرفته و امريللكا در حين مذاكره 
دست به توطئه زده و نقشه شللومش را از طريق رژيم صهيوني به 
مورد اجرا گذاشته است، تسليم ملت ايران چه مفهومي دارد؟ حالا 
هنگامه نبرد اسللت و ملت ايران عزم خويش جزم كرده تا شما را 
متوجه اشللتباه تان بكند. حالاكه در جنگي نابرابر و ناجوانمردانه 
تسليم شده و شكست را پذيرفته ايد، دم از تسليم ايران مي زنيد. 
حالا كه نشللان داديم آنقدر قوي شللده ايم كه توان ايستادگي در 
برابر موشك هايمان را نداريد سخن از تسللليم مي رانيد. حالا كه 
اتحاد و انسجام ما را ديديد. حالا كه ميزان مقاومت و استحكام ما 
را آزموديد. حالاكه شجاعت فرماندهي كل قوا ما را ديديد حالا اين 
شماييد كه بايد تسليم ملت ايران، قدرت نظام اسامي، تمدن كهن 

ايران زمين شويد. 

مرتضي سيمياري

حسین عبداللهی فر

كارشناس  سياسی

رئيس جمهور ايران در مصاحبه با يك خبرنگار و مجري معروف امريكايي 
گفت »امريكا قول داده بود كه اسرائيل حمله نخواهد كرد«! اين سخن 
هرچند در سرزنش مشي خيانتكارانه امريكا اس�ت، اما در بطن و متن 
خود اين انگاره را تقويت مي كند كه كس�اني در ايران به »قول ترامپ« 
اعتماد كرده بودند، مثل اعتمادي كه به »امضاي كري« ش�د! س�خنان 
رئيس جمه�ور را مي توان تا ح�دودي مثبت، ولي كمي بي�ش  از مقدار 
لازم نرم و مايم توصيف كرد. البته آنجا كه در پاس�خ به آمادگي ايران 
براي مذاكره گفت كه »مردم« ما در بحران ناش�ي از ت�رور فرماندهان 

و دانش�مندان خودش�ان همراه با زن و بچه و افراد غيرمرتبط ديگر از 
جمله زنان باردار و كودكان هس�تند و )براي هرگون�ه مذاكره جديد( 
بايد از اين بحران خارج ش�وند، حق مطلب تا حدودي ادا ش�د. ش�ايد 
ما نبايد از رئيس جمهور محترم انتظار داش�ته باش�يم كه به شيوه ما و 
مطلوب ما روزنامه نگاران س�خن بگويد اما معتقديم حق واقعي مطلب 
در گفت وگو با يك مجري امريكايي )هرچند اين مجري تاش مي كند 
خود را مستقل و بي طرف نشان دهد( وقتي ادا مي شود كه آن سخنان 
برآيند خش�م عمومي مردم و بي اعتمادي كامل آنان به امريكا باش�د.


